
ALBARDA EN DE COMMISSIE-TERUGKEER

*
De terugkeer van de vertegenwoordigende lichamen werd in Londen het
eerst aan de orde gesteld door Albarda die eind september '41 een nota
richtte tot de leden van de Commissie-Terugkeer! (in die tijd: Gerbrandy,
van Boeyen en Furstner) waarin hij bepleitte (wij zullen zijn denkbeeld
het 'eerste Londense plan' noemen), dat parlement, provinciale staten en
gemeenteraden, van alle 'foute' elementen gezuiverd, onmiddellijk na de
bevrijding hersteld zouden worden en dat de terugkeer vall het wettig gezag
zijn symbolische uitdrukking zou vinden in een bijzondere Troonrede:
een toespraak door de koningin in de Ridderzaal in een verenigde vergade-
ring van Eerste en Tweede Kamer. Twee weken later, begin oktober, liet
Albarda op zijn eerste nota een tweede volgen" waarin hij schreef dat 'het
Nederlandse volk van de dag der bevrijding af terstond herstel van de
democratische staatsorde (zou) verlangen':

'Het zou het een heel wonderlijke uitkomst achten van de geweldige strijd, die
onder de leuzen der demoeratie is gevoerd, als het, zij het ook slechts voor
enige maanden, belandde in een autoritaire staat zonder parlement, zonder feite-
lijke ministeriële verantwoordelijkheid, zonder zelfbestuur ook in provincies en
gemeenten. Het zou zich daarbij niet zwijgend neerleggen.'

Albarda's denkbeelden werden door Gerbrandy, van Boeyen en Furstner
radicaal afgewezen; Gerbrandyen van Boeyen waren er voorstander van dat
de koningin het in de overgangstijd voor het zeggen zou hebben en Furstner
had op zich genomen, de voorbereiding van de 'terugkeer' dusdanig te
regelen dat de koningin de klaroenstoot zou kunnen geven waarmee het
'vernieuwde' Nederland een aanvang zou nemen. Begin december bracht
de Commissie-Terugkeer een door Gerbrandy geschreven prae-advies over
Albarda's voorstellen uit" waarin er op gewezen werd dat in de Eerste
Kamer geen quorum meer gevormd kon worden en de Tweede 'in feite'
niet meer bestond; verkiezingen zouden in bevrijd Nederland pas na een
termijn van acht maanden tot een jaar kunnen worden gehouden. Moesten
dan in die tijd de 'oude' vertegenwoordigende colleges optreden? Neen - wat
Albarda wilde, was, aldus Gerbrandy, 'een fictie', die 'niet democratisch,
zelfs niet eens gezond conservatief' was. Welmoest er volgens de Commissie-
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